
 
“Dit document  is een  script van onderwijs dat is bedoeld om via video te worden getoond. In de video worden relevante tekst, 

dia’s, media en afbeeldingen getoond om de presentatie te vergemakkelijken.  Daarom is het mogelijk dat deze tekst soms niet 

vlot leest of dat bepaalde teksten eigenaardig klinken. Daarnaast kunnen er grammaticale fouten voorkomen die niet acceptabel 

zouden zijn in literair werk. We moedigen u aan om het video-onderwijs te bekijken omdat het een aanvulling is op het 

schriftelijke onderwijs.” 

 

De Tabernakel: Aanvullende gedachten 
 

Als je onze serie over de Tabernakel hebt gezien, hopen we dat je het interessant vond om de symboliek 

in de Tabernakel te verkennen. We hebben geprobeerd om die studies kort en bondig te houden. Daarom 

hebben we veel informatie over de Tabernakel weggelaten. In deze studie zullen we wat dieper ingaan op 

een deel van die informatie. De studie bevat geen specifiek thema of moraal, en is ook niet verbonden met 

onze afsluitende studie. We gaan gewoon wat aanvullende interessante dingen over de Tabernakel 

behandelen en bekijken een paar waardevolle dingen die we hieruit kunnen leren. Laten we beginnen. 

 

De Twaalf Broden 
 

De "Tafel van het Toonbrood" werd elke Sjabbat aangevuld met twaalf broden. Waarom werden er 

twaalf broden neergelegd? Waarom geen drie, of zeven, of tien? 

 

Hoewel de tekst over het toonbrood niet vertelt waarom er twaalf broden worden gebruikt, zijn er wel 

aanwijzingen te vinden in andere Bijbelpassages. Als we de Bijbelse betekenis bekijken van het getal 

twaalf, zien we dat het voortdurend in verband gebracht wordt met de twaalf stammen van Israël. Het 

komt ook vaak voor dat er twaalf voorwerpen worden gebruikt om deze twaalf stammen te symboliseren. 

Bijvoorbeeld: 

 

Exodus 24:4 

Vervolgens schreef Mozes al de woorden van de HEERE (JHWH) op. Hij stond 's morgens vroeg 

op en bouwde onder aan de berg een altaar en richtte twaalf gedenkstenen op voor de twaalf 

stammen van Israël. 

 

Exodus 39:14 

En wat de stenen met de namen van de zonen van Israël betreft, dat waren er twaalf in getal, 

overeenkomend met hun namen, met zegelgraveringen per man bij zijn naam, in overeenstemming 

met de twaalf stammen. 

 

(zie ook: Jozua 4:8; 1 Koningen 18:31; Openbaring 21:12) 

  



 

Dus als deze twaalf broden de twaalf stammen symboliseren, waarom worden ze dan juist op de Sjabbat 

op de Tafel gelegd? Welnu, de Sjabbat symboliseert de rust die we met God zullen hebben in Zijn 

Koninkrijk - de tijd dat we zullen ontspannen en met God te eten, in plaats van te zwoegen en te streven 

in deze wereld. Het boek Hebreeën spreekt over deze komende rust en verbindt die met de dag van de 

Sjabbat: 

 

Hebreeën 4:1-4 (NBG) 

Laten wij daarom op onze hoede zijn, dat niemand van u, terwijl nog een belofte van tot zijn rust 

in te gaan bestaat, de indruk zou wekken achter te blijven. Want ook ons is het evangelie 

verkondigd evenals hun, maar het woord der prediking was hun niet van nut, omdat het niet met 

geloof gepaard ging bij hen, die het hoorden. Want wij gaan tot [de] rust in, wij, die tot geloof 

gekomen zijn, zoals Hij gesproken heeft: gelijk Ik gezworen heb in mijn toorn: Nooit zullen zij tot 

mijn rust ingaan, en toch waren zijn werken van de grondlegging der wereld af gereed. Want Hij 

heeft ergens van de zevende dag aldus gesproken: En God rustte op de zevende dag van al zijn 

werken; 

 

Hebreeën 4:9-10 

Er blijft dus nog een sabbatsrust over voor het volk van God, want wie Zijn rust binnengegaan is, 

die heeft zelf ook van zijn werken gerust, zoals God van de Zijne. 

 

Dus de gelovigen zullen op een bepaalde dag bij God rusten in Zijn Koninkrijk. Jesjoea vermeldt ook dat 

Zijn discipelen over de twaalf stammen van Israël zullen regeren wanneer Gods Koninkrijk in volheid is 

aangebroken en ze zullen eten aan de tafel van God: 

 

Lukas 22:29-30 

En Ik beschik u het Koninkrijk, zoals Mijn Vader dat aan Mij beschikt heeft, opdat u eet en drinkt 

aan Mijn tafel in Mijn Koninkrijk en op tronen zit en de twaalf stammen van Israël oordeelt. 

 

Alle twaalf stammen van Israël, alle geloven, zullen op een bepaalde dag rusten en eten aan Gods tafel in 

het Koninkrijk van God. Het kan zijn dat de twaalf broden elke Sjabbat op de Tafel van het Toonbrood 

werden gelegd als herinnering aan deze komende tijd. 

 

Soekot en de Tent van Ontmoeting 
 

In onze studie over "de Tent van Ontmoeting" hebben we aangegeven hoe die ons sterfelijke lichaam 

uitbeeldt; hoe de Tent, net als ons lichaam, een tijdelijke bouwwerk was, bedekt met een huid, maar gevuld 

met de Geest van God. Er bestaat een interessant verband tussen dit bouwwerk en het Feest van Soekot. 

Tijdens Soekot woonden de Israëlieten in tijdelijke verblijven, die ook ons sterfelijke lichaam 

symboliseren. Deze tijdelijke bouwwerken werden gemaakt van takken en bladeren. Gedurende de acht 

dagen van het feest zouden deze bouwwerken steeds slechter worden, wat symboliseert hoe onze eigen 

lichaam na verloop van tijd verslechtert en uiteindelijk sterft. Maar tijdens Soekot worden we opgedragen 

om ons te "verblijden", ook al erkennen we dat we in een verouderende en stervende wereld leven. Het 

feest leert ons om ons te verblijden, ondanks de beproevingen en moeilijkheden van het leven. Er valt nog 

veel meer over dit onderwerp te zeggen, en daarvoor raden we je onze studie aan: "Soekot - Jullie zullen 

je verblijden". 

  



Het is ook het vermelden waard dat Soekot werd gevierd om de reis van de Israëlieten door de woestijn 

te herdenken (Leviticus 23:42-43). Daardoor zou het volk zich ook de Tent van Ontmoeting herinneren, 

Gods woonplaats tijdens hun verblijf in de woestijn. Dit bouwwerk is dus op verschillende interessante 

manieren verbonden met het feest van Soekot. 

 

Het Frame van de Tabernakel 
 

Een onderdeel van de Tabernakel dat vaak over het hoofd wordt gezien, is het houten frame. Het 

bouwwerk van de Tabernakel kreeg zijn stevigheid van de met goud overtrokken houten planken, die 

werden geplaatst in zilveren voetstukken. Deze planken worden beschreven in Exodus 26:15-30. De 

planken waren met elkaar verbonden door dwarsbalken die ook met goud waren overtrokken en in gouden 

ringen pasten die aan de planken waren bevestigd. 

 

Zoals je je herinnert hadden de muren van de binnenplaats koperen pilaren met koperen voetstukken 

(Exodus 27:9-10). Dus zowel de muren van de Tabernakel als de muren van het voorhof waren gemaakt 

met metaal, maar de metalen die in de Tabernakel werden gebruikt, waren veel duurder dan de metalen 

die in de voorhof werden gebruikt. Zilver is duurder dan koper, en goud is vele malen duurder dan zilver. 

Ook de voorwerpen in de binnenplaats, zoals het Brandofferaltaar en het Wasvat, waren bedekt met koper, 

terwijl de voorwerpen in de Tabernakel ofwel waren bedekt met goud, of volledig van goud waren 

gemaakt. Het goud in de Tabernakel zou vandaag de dag vele miljoenen dollars waard zijn. Dit betekent 

dat hoe dichter je bij de Aanwezigheid van God kwam, binnenin de Tabernakel, hoe kostbaarder de 

omringende materialen waren. Dit bevat een geestelijke les. Hoe dichter we tot God naderen, hoe meer 

schatten we gaan tegenkomen; hoe meer we ons omringd voelen door waardevolle dingen. Met 

"waardevolle dingen" bedoelen we geen aardse bezittingen; We bedoelen dingen van hoge geestelijke 

waarde. Dus, wat heeft een hoge geestelijke waarde? Welnu, de Bijbel vertelt ons dat het Woord van God 

zelfs waardevoller is dan goud of zilver. 

 

Psalm 19:8-12 (NBG) 

De wet des Heren (JHWH) is volmaakt, zij verkwikt de ziel; de getuigenis des Heren (JHWH) is 

betrouwbaar, zij schenkt wijsheid aan de onverstandige. De bevelen des Heren (JHWH) zijn 

waarachtig, zij verheugen het hart; het gebod des Heren (JHWH) is louter, het verlicht de ogen. 

De vreze des Heren (JHWH) is rein, voor immer bestendig; de verordeningen des Heren (JHWH) 

zijn waarheid, altegader rechtvaardig. Kostelijker zijn zij dan goud, ja, dan veel fijn goud; en zoeter 

dan honig, ja, dan honigzeem uit de raat. Ook laat uw knecht zich daardoor ernstig vermanen; in 

het houden ervan ligt rijke beloning. 

 

Als we dichter bij God willen komen en de dingen willen verwerven die het meest waardevol zijn, dan 

moeten we naar Zijn Woord gaan. Onszelf in Zijn Woord verdiepen betekent niet alleen dat we het lezen 

of bestuderen, maar ook dat we het gaan toepassen: 

 

Spreuken 2:1-8 

Mijn zoon, als je mijn woorden aanneemt, en mijn geboden bij je opbergt, om je oor acht te doen 

slaan op de wijsheid, als je je hart neigt naar het inzicht, ja, als je roept om het verstand, je stem 

laat klinken om inzicht, als je het zoekt als zilver, het naspeurt als verborgen schatten, dan zul je 

de vreze des HEEREN (JHWH) begrijpen, de kennis van God vinden. De HEERE (JHWH) geeft 

immers wijsheid, uit Zijn mond komen kennis en inzicht. Hij houdt voor de oprechten wijsheid 

gereed, Hij is een schild voor hen die in oprechtheid hun weg gaan, opdat zij de paden van het 

recht in acht nemen. Hij bewaart de weg van Zijn gunstelingen. 

  



 

Jezus, of Jesjoea zoals Hij in het Hebreeuws werd genoemd, verwijst naar het bestuderen en gehoorzamen 

van Gods Woord als een "schat in de hemel": 

 

Lukas 12:29-34 

En u, vraag niet wat u eten of wat u drinken zult, en wees niet verontrust. Want naar al deze dingen 

zoeken de volken van de wereld. Uw Vader echter weet dat u deze dingen nodig hebt. Maar zoek 

het Koninkrijk van God en al deze dingen zullen u erbij gegeven worden. Wees niet bevreesd, 

kleine kudde, want het heeft uw Vader behaagd u het Koninkrijk te geven. Verkoop uw bezittingen 

en geef de opbrengst weg als liefdegave. Maak voor uzelf beurzen die niet verslijten, een schat die 

niet opraakt, in de hemelen, waar de dief niet bij komt en die door de mot niet aangetast wordt. 

Want waar uw schat is, daar zal ook uw hart zijn. 

 

De priesters naderden tot God in de fysieke Tabernakel, omringd door fysieke schatten. Als we geestelijk 

tot God naderen, omringen we ons met geestelijke schatten. We zoeken Gods wijsheid, kennis en begrip, 

en passen die kennis toe door ons aan Zijn Wetten, voorschriften, verordeningen en bepalingen te houden. 

Het verzamelen en gebruiken van deze hemelse schatten maakt deel uit van het naderen tot Hem. Zoals 

Jakobus schreef: 

 

Jakobus 4:8 

Nader tot God, en Hij zal tot u naderen. Reinig de handen, zondaars, en zuiver de harten, 

dubbelhartigen! 

 

Hoe vermijden we zonde en kunnen we onszelf zuiveren? Hoe verwerven we dit vastberaden besluit om 

tot God te naderen? Nogmaals, het keert regelrecht terug naar het leren en gehoorzamen van Gods Woord: 

 

Psalm 119:9-11 

Waarmee houdt een jongeman zijn pad zuiver? Als hij dat bewaart overeenkomstig Uw woord. Ik 

zoek U met heel mijn hart, laat mij van Uw geboden niet afdwalen. Ik heb Uw belofte in mijn hart 

opgeborgen, opdat ik tegen U niet zondig. 

 

De materialen die in het frame van de Tabernakel worden gebruikt, herinneren ons dus aan het belang en 

de waarde van Gods Woord. 

 

Het Verzoendeksel 
 

Een onderdeel waar we in deze serie niet veel aandacht aan hebben besteed, is het "Verzoendeksel", het 

massief gouden Verzoendeksel dat bovenop "de Ark van het Verbond" werd geplaatst. Dit onderdeel 

wordt beschreven in Exodus 25: 

 

Exodus 25:17-22 

Dan moet u een Verzoendeksel van zuiver goud maken, zijn lengte tweeënhalve el en zijn breedte 

anderhalve el. Vervolgens moet u twee cherubs van goud maken, als gedreven werk moet u ze 

maken, aan de beide uiteinden van het Verzoendeksel. Maak één cherub aan het uiteinde aan de 

ene kant, en één cherub aan het uiteinde aan de andere kant; als één geheel met het Verzoendeksel 

moet u de cherubs maken, aan de beide uiteinden ervan. De cherubs moeten hun beide vleugels 

naar boven uitgespreid houden, terwijl ze met hun vleugels het Verzoendeksel bedekken en hun 

gezichten naar elkaar toe gericht zijn; de gezichten van de cherubs moeten naar het Verzoendeksel 

gericht zijn.  



Vervolgens moet u het Verzoendeksel op de Ark leggen, en in de Ark moet u de Getuigenis leggen, 

die Ik u geven zal. Dan zal Ik u daar ontmoeten en van boven het Verzoendeksel, van tussen de 

twee cherubs, die zich op de Ark van de Getuigenis zullen bevinden, zal Ik met u spreken over 

alles wat Ik u voor de Israëlieten gebieden zal. 

 

Het eerste wat hierbij opvalt is de naam: Het Engelse "Mercy seat" is niet per se een slechte vertaling, 

maar een belangrijk kenmerk in het Hebreeuws woord wordt in het Engelse vertaling gemist. De 

Hebreeuwse naam van dit onderdeel is kapporet, wat "bedekking" betekent. Belangrijk hierbij is dat het 

is afgeleid van het woord kippoer, wat "verzoening" betekent. Dit is hetzelfde woord dat wordt gebruikt 

in Jom Hakippoerim, de Grote Verzoendag. Het idee van verzoening is dus een integraal onderdeel van 

dit "Verzoendeksel". De reden hiervoor wordt beschreven bij de Grote Verzoendag in Leviticus 16. Nadat 

de hogepriester een stier had geofferd voor zijn eigen zonden (Leviticus 16:6), bracht hij het bloed van 

deze stier achter het voorhangsel, en dan deed hij het volgende: 

 

Leviticus 16:14 

Hij moet dan een deel van het bloed van de jonge stier nemen, en met zijn vinger op het 

verzoendeksel sprenkelen, aan de kant naar het oosten toe. En vóór het verzoendeksel moet hij 

zeven keer met zijn vinger van dat bloed sprenkelen. 

 

Het bloed dat verzoening verschaft, werd voor het Verzoendeksel gesprenkeld, of in het Hebreeuws, het 

bloed dat kippoer verschaft, werd gesprenkeld vóór de kapporet. De hogepriester deed vervolgens 

hetzelfde met het bloed van een bok, dat werd geofferd voor de zonden van heel het volk: 

 

Leviticus 16:15-16 

Daarna moet hij de bok slachten die als zondoffer voor het volk bestemd is, en zijn bloed binnen 

het voorhangsel brengen. Hij moet met zijn bloed doen zoals hij met het bloed van de jonge stier 

gedaan heeft, en dat op het verzoendeksel en vóór het verzoendeksel sprenkelen. Zo moet hij over 

het heiligdom verzoening doen vanwege de onreinheden van de Israëlieten en vanwege hun 

overtredingen, overeenkomstig al hun zonden … 

 

Nogmaals, het bloed wordt gesprenkeld voor de kapporet, het Verzoendeksel, en dit maakt kippoer, 

verzoening, voor de zonden die Gods heilige plaats hebben verontreinigd. De naam van het 

"Verzoendeksel", kapporet, vertelt ons dus dat het een belangrijke rol speelt bij het verzoenen, kippoer, 

van de zonden van het volk. 

 

We willen ook opmerken dat de kapporet de plaats is die Gods troon wordt genoemd, terwijl de Ark, die 

eronder staat, vooral belangrijk is omdat het de Tafelen van de Getuigenis bevat. God bewaart de 

geschriften van het oordeel dus onder Zijn troon, maar God kan genade schenken vanaf Zijn troon. Zijn 

barmhartigheid kan zegevieren over het oordeel, zoals Jakobus zegt: 

 

Jakobus 2:13 

Want onbarmhartig zal het oordeel zijn over hem die geen barmhartigheid heeft bewezen. En de 

barmhartigheid triomfeert over het oordeel. 

 

De hogepriester sprenkelde het bloed voor het Verzoendeksel, niet voor het Getuigenis, en dit is logisch 

als we de symboliek van deze voorwerpen in ogenschouw nemen. Het Getuigenis aanvaardt geen bloed 

als bedekking voor onze zonden; Het Getuigenis verklaart dat we gezondigd hebben, en het bloed zal daar 

"niets aan veranderen". In plaats daarvan wordt het bloed geofferd aan de Koning, de Rechter die op de 

troon zit, en Hij kiest ervoor om onze zonden te bedekken. 



We worden niet automatisch vergeven omdat we een soort ritueel uitvoeren. In plaats daarvan brengen we 

onze smeekbede voor de troon van God, en God schenkt ons genade en verzoening. Zoals Paulus schreef: 

 

Romeinen 9:14-16 (NBG) 

Wat zullen wij dan zeggen: Zou er onrechtvaardigheid zijn bij God? Volstrekt niet! Want Hij zegt 

tot Mozes: Over wie Ik Mij ontferm, zal Ik Mij ontfermen, en jegens wie Ik barmhartig ben, zal Ik 

barmhartig zijn. Het hangt dus niet daarvan af, of iemand wil, dan wel of iemand loopt, maar van 

God, die Zich ontfermt. 

 

Door Zijn barmhartigheid kan God ons sparen voor onze verdiende straf, en dat is waar verzoening om 

draait. Toen de hogepriester bloed sprenkelde voor het verzoendeksel, erkende hij dat hij geen vergeving 

verdiende, maar dat hij overgeleverd was aan de barmhartigheid (genade) van God. 

 

De Lamp van het Lichaam 
 

In onze studie over de Menorah hebben we gezegd dat de Menorah de ogen van God vertegenwoordigt en 

dat het licht duidelijk maakt wat rechtvaardig is of slecht. In Mattheüs 6 doet Jesjoea hier enkele 

interessante uitspraken over: 

 

Mattheüs 6:22-23 

De lamp van het lichaam is het oog; als dan uw oog oprecht is, zal heel uw lichaam verlicht zijn; 

maar als uw oog kwaadaardig is, zal heel uw lichaam duister zijn. Als het licht dat in u is, duisternis 

is, hoe groot is dan de duisternis zelf! 

 

Jesjoea waarschuwt ons dat ons oog, de "lamp van ons lichaam" "gezond" moet zijn om het volle licht uit 

te stralen. Als ons oog "slecht" is, zullen we geen licht uitstralen. Wat betekent het als je oog "gezond" of 

"slecht" is? 

 

We komen de uitdrukking van een "gezond oog" nergens anders tegen in de Bijbel, maar er zijn wel 

voorbeelden van een "slecht oog". Eén daarvan staat in Markus 7: 

 

Markus 7:20-23 

En Hij zei: Wat uit de mens naar buiten komt, dat verontreinigt de mens. Want van binnenuit, uit 

het hart van de mensen, komen voort kwade overwegingen, alle overspel, ontucht, moord, diefstal, 

hebzucht, allerlei kwaadaardigheid, bedrog, losbandigheid, afgunst, lastering, hoogmoed, 

dwaasheid; al deze slechte dingen komen van binnenuit en verontreinigen de mens. 

 

In vers 22 van deze HSV vertaling vlezen we de term "afgunst", maar de Griekse tekst zegt letterlijk het 

"boze oog", net als in Mattheüs 6. We vinden deze zin ook terug in Mattheüs 20, in de gelijkenis van de 

arbeiders in de wijngaard. In die gelijkenis werkten de arbeiders in een wijngaard, elk voor een andere 

periode, maar ze ontvingen allemaal hetzelfde loon. De werknemers die het langst werkten, vonden dit 

oneerlijk en klaagden, maar hun werkgever zei het volgende: 

 

Mattheüs 20:13-15 

Maar hij antwoordde en zei tegen een van hen: Vriend, ik doe u geen onrecht; bent u het niet met 

mij eens geworden over een penning? Neem wat van u is, en vertrek. Ik wil aan hem die het laatst 

kwam, hetzelfde geven als aan u. Of is het mij niet geoorloofd met het mijne te doen wat ik wil? 

Of bent u afgunstig omdat ik goed ben? 

 



De uitdrukking "afgunstig omdat ik goed ben" is een vertaling van het Grieks, dat letterlijk zegt: "is uw 

oog boos, omdat ik goed ben?" Deze meer letterlijke weergave is hoe de NBG-vertaling dit vertaald. Uit 

deze passage kunnen we opmaken dat de arbeiders jaloers waren op de arbeiders die veel later begonnen. 

 

Net als in Markus 7 wordt het "boze oog" hier geassocieerd met afgunst of hebzucht. We komen deze 

Hebreeuwse zin ook tegen in het boek Spreuken: 

 

Spreuken 23:6-8 

Eet niet het brood van hem die niemand iets gunt, en wees niet belust op zijn smakelijke 

gerechten. Want zoals hij bedacht heeft bij zichzelf, zo zal hij tegen u zeggen: Eet en drink, maar 

zijn hart is niet bij u. Uw stuk brood, dat u gegeten hebt, zou u uitspuwen, uw aangename woorden 

zou u verspillen. 

 

De term "die niemand iets gunt", in vers 6, wordt in de NBG meer letterlijk vertaald als "wie boos is van 

oog". Deze zinsnede komen we ook tegen in hoofdstuk 28: 

 

Spreuken 28:22 (NBG) 

Een man, boos van oog, hunkert naar rijkdom, en hij weet niet, dat gebrek hem zal overkomen. 

 

Beide passages beschrijven ditzelfde idee van het op een ongezonde manier verlangen naar rijkdom. De 

man uit hoofdstuk 23 biedt iemand anders eten en drinken aan, maar doet dat alleen omdat hij er iets voor 

terug verwacht. Zijn "hart" is niet bij de persoon aan wie hij gastvrijheid betoont. Op dezelfde manier 

"hunkert" de man uit hoofdstuk 28 naar rijkdom, zonder zich te beseffen dat rijkdom net zo snel kan 

verdwijnen als dat het verschijnt. De gedachte hierbij lijkt dat een persoon zijn rijkdom nastreeft om rijk 

te zijn, in plaats van om God te dienen. 

 

Rijk zijn is geen slechte zaak; integendeel, in de Schrift wordt rijkdom vaak genoemd als iets goeds (zie 

2 Kronieken 1:12; Psalmen 112:1-3; Spreuken 12:27; 22:4; Prediker 5:19; Jesaja 60:5; Openbaring 5:12). 

Maar rijkdom is niet goed omwille van zichzelf. Rijkdom is goed omdat het ons meer mogelijkheden biedt 

om anderen te dienen. Als we geen gebruik maken van die kansen, als we God niet zegenen met onze 

rijkdom, dan doet de rijkdom ons geen goed. Sterker nog, als we meer waarde hechten aan onze rijkdom 

dan aan Gods plan en doel voor ons leven, dan wordt de rijkdom een slechte zaak.  

 

Spreuken 28:6 

Een arme die in zijn oprechtheid zijn weg gaat, is beter dan wie slinkse wegen gaat, al is hij rijk. 

 

Prediker 5:9 

Wie het geld liefheeft, wordt van geld nooit verzadigd, en wie de overvloed liefheeft, niet van 

inkomsten. Ook dat is vluchtig. 

 

Mattheüs 6:24 

Niemand kan twee heren dienen, want of hij zal de één haten en de ander liefhebben, of hij zal 

zich aan de één hechten en de ander minachten. U kunt niet God dienen en de mammon. 

 

(zie ook: Spreuken 11:4, 28; Markus 10:17-25; 1 Timotheüs 6:10) 

 

Dit is de houding van de persoon met het "boze oog". Hij hecht meer waarde aan zijn rijkdom dan aan het 

welzijn van de mensen; hij houdt meer van zijn rijkdom dan van God. Zo iemand kan Gods licht niet laten 

schijnen; Zijn "lamp", zijn "oog" is boos, en hij is vol duisternis. 



Deze symboliek past heel goed bij de Menorah. De Menorah was een massief stuk goud van 70 tot 80 

pond; Het was verreweg het kostbaarste onderdeel van de Tabernakel. Maar de werkelijke waarde van de 

Menorah was niet gebaseerd op de waarde bij een verkoop; De werkelijke waarde ervan was hoeveel licht 

het gaf aan de Tabernakel. Een Menorah die geen licht verschaft, is gewoon een peperdure presse-papier. 

Het zou de Tabernakel in volledige duisternis achterlaten waardoor de priesters hun werk niet meer kunnen 

doen. Zo'n Menorah zou niet voldoen aan het door God gegeven doel. Maar een Menorah die wel licht 

schijnt, een persoon die God erkent en eert met de zegeningen die God hem heeft gegeven, zijn "hele 

lichaam zal vol licht zijn". Deze persoon vervult zijn doel en vindt genade bij God. 

 

Deuteronomium 8:18 

Maar u moet de HEERE (JHWH), uw God, in gedachten houden, dat Hij het is Die u kracht geeft 

om vermogen te verwerven, opdat Hij Zijn verbond zou bevestigen, dat Hij onder ede met uw 

vaderen gesloten heeft, zoals het op deze dag nog is. 

 

Spreuken 3:9 

Vereer de HEERE (JHWH) met je bezit, met de eerstelingen van heel je opbrengst, 

 

Mattheüs 25:37-40 

Dan zullen de rechtvaardigen Hem antwoorden: Heere, wanneer hebben wij U hongerig gezien en 

te eten gegeven? Of dorstig en te drinken gegeven? Wanneer hebben wij U als een vreemdeling 

gezien en gastvrij onthaald, of naakt en hebben U gekleed? Wanneer hebben wij U ziek gezien of 

in de gevangenis en zijn bij U gekomen? En de Koning zal hun antwoorden: Voorwaar, Ik zeg u: 

voor zover u dit voor een van deze geringste broeders van Mij gedaan hebt, hebt u dat voor Mij 

gedaan. 

 

Laten we bij het najagen van rijkdom en materieel gewin een "gezond oog" hebben. Laten we ons doel 

in gedachten houden, God liefhebben en anderen liefhebben, en de rijkdom die we verwerven gebruiken 

om dat doel in de wereld te bevorderen. Laten we een Menorah zijn die "vol van licht" is. 

 

 

De Kleden als Kleding 
 

In onze studie "De Tabernakel: De Tentkleden en Eenheid", vermeldden we dat de Kleden van de 

Tabernakel van dezelfde materialen waren gemaakt als de kleding van de priesters. Omdat de kleden Gods 

volk vertegenwoordigen, symboliseren ze ook dat we "gekleed" zijn als priesters, wat aangeeft dat we, net 

als de priesters, een rol hebben als dienaren van God. We komen deze symboliek in tal van Bijbelverzen 

tegen, die ons vertellen dat we "gekleed" zijn om dienaren te zijn. Hier zijn enkele verzen: 

 

Jesaja 61:10-11 

Ik ben zeer vrolijk in de HEERE (JHWH), mijn ziel verheugt zich in mijn God, want Hij heeft mij 

bekleed met de klederen van het heil, de mantel van gerechtigheid heeft Hij mij omgedaan, zoals 

een bruidegom zich bekleedt met priesterlijk hoofdsieraad, en een bruid zich tooit met haar 

sieraden. Want zoals de aarde haar gewas voortbrengt, en zoals een tuin het daarin gezaaide doet 

opkomen, zo zal de Heere HEERE (JHWH) gerechtigheid doen opkomen en lof voor alle volken. 

 

Lukas 24:49 

En zie, Ik zend de belofte van Mijn Vader op u; maar blijft u in de stad Jeruzalem, totdat u met 

kracht uit de hoogte bekleed zult worden. 

 



De Geest kleedt ons als priesters, zodat we de redding en de gerechtigheid in de wereld kunnen brengen. 

Een interessant aspect van de kleding van de priesters is dat ze het niet mochten scheuren: 

 

Leviticus 10:6 

En Mozes zei tegen Aäron, en tegen Eleazar en Ithamar, zijn zonen: Jullie mogen je hoofdhaar niet 

los laten hangen en je kleding niet scheuren, opdat jullie niet sterven en er grote toorn over heel de 

gemeenschap komt; maar jullie broeders, heel het huis van Israël, zullen de brand bewenen, die de 

HEERE (JHWH) aangestoken heeft. 

 

Het scheuren van kleren was typisch een teken van rouw, maar de priesters mochten hun kleren niet 

scheuren. Dit leert ons dat we, zelfs als er moeilijke dingen gebeuren, onze priesterlijke kleding niet 

kunnen scheuren, wat betekent dat we onze rol als dienaren van God niet kunnen opgeven. We moeten 

altijd klaar staan om anderen te dienen. Talloze Bijbelverzen maken dit punt duidelijk, maar hier zijn er 

twee: 

 

2 Timotheüs 4:2 

predik het Woord. Volhard daarin, gelegen of ongelegen. Weerleg, bestraf, vermaan, en dat met 

alle geduld en onderricht. 

 

Galaten 6:9-10 

En laten wij niet moe worden goed te doen, want te zijner tijd zullen wij oogsten, als wij het niet 

opgeven. Laten wij dus, terwijl wij gelegenheid hebben, goeddoen aan allen, maar vooral aan de 

huisgenoten van het geloof. 

 

Profetie en de Ark 
 

In onze afsluitende studie van de serie over de Tabernakel bespreken we het visioen van Johannes in 

Openbaring, waarin hij ziet dat er op een zekere dag geen Tempel meer zal zijn en dat Gods volk 

rechtstreeks bij Hem zal wonen, in plaats van dat God boven de Ark verblijft en door een voorhangsel  

van het volk wordt gescheiden. We hebben niet vermeld dat Johannes niet de eerste was aan wie God dit 

heeft geopenbaard. Zo'n zeshonderd jaar eerder vermeldde Jeremia in zijn profetieën dat de Ark op een 

zekere dag niet meer zal bestaan en dat mensen in de directe nabijheid van JHWH zullen wonen: 

 

Jeremia 3:15-18 

Ik zal u herders geven naar Mijn hart, die u zullen weiden met kennis en verstand. En het zal 

gebeuren in die dagen, wanneer u zich vermeerdert en vruchtbaar wordt in het land, spreekt de 

HEERE (JHWH), dan zal men niet meer zeggen: de ark van het verbond van de HEERE (JHWH). 

Zij zal niet meer in het hart opkomen. Men zal er niet meer aan denken en niet meer naar haar 

omzien. Zij zal niet opnieuw gemaakt worden. In die tijd zal men Jeruzalem de Troon van de 

HEERE (JHWH) noemen. Alle heidenvolken zullen er samenstromen, tot de Naam van de 

HEERE, tot Jeruzalem. Zij zullen niet meer hun verharde, boosaardige hart achternagaan. In die 

dagen zal het huis van Juda naar het huis van Israël gaan. Tezamen zullen zij komen uit het land 

in het noorden naar het land dat Ik uw vaderen in erfelijk bezit heb gegeven. 

  



Dit was een heel belangrijke uitspraak, vooral als we bedenken dat de Tempel van Salomo, de eerste 

Tempel, tijdens het leven van Jeremia werd verwoest. Hoewel er uiteindelijk een tweede Tempel werd 

gebouwd, kon iedereen, die getuige was van de verwoesting van de eerste Tempel troost putten uit de 

woorden van Jeremia, in het besef dat God op een zekere dag een stad zou maken die nooit vernietigd zou 

worden. Hij zou een wereld maken waarin de Ark niet kon worden weggenomen, en God zou altijd in het 

midden van Zijn volk zijn. Dit lijkt erg op wat de schrijver van Hebreeën zei. Hebreeën werd geschreven 

rond de tijd dat de tweede Tempel werd verwoest. De mensen in die tijd zullen dus dezelfde zorgen hebben 

gehad als de mensen in de tijd van Jeremia. Maar het boek Hebreeën verzekerde hen dat God nog steeds 

bij hen zou zijn en dat ze Hem nog steeds konden dienen, zelfs als er geen fysieke Tempel bestond: 

 

Hebreeën 13:10-16 

Wij hebben een Altaar waarvan zij die in de tabernakel dienen, niet bevoegd zijn te eten. Want van 

de dieren waarvan het bloed als verzoening voor de zonde door de hogepriester het heiligdom werd 

binnengedragen, werden de lichamen buiten de legerplaats verbrand. Daarom heeft ook Jezus, om 

door Zijn eigen bloed het volk te heiligen, buiten de poort geleden. Laten wij dan naar Hem uitgaan 

buiten de legerplaats en Zijn smaad dragen. Want wij hebben hier geen blijvende stad, maar wij 

zoeken de toekomstige. Laten wij dan altijd door Hem een lofoffer brengen aan God, namelijk de 

vrucht van lippen die Zijn Naam belijden. En vergeet het weldoen en het onderlinge hulpbetoon 

niet, want aan zulke offers heeft God een welgevallen. 

 

Soms is het moeilijk voor ons om Gods aanwezigheid in deze wereld te zien. We kunnen ons voelen als 

de mensen uit de tijd van Jeremia, of uit de tijd dat het boek Hebreeën werd geschreven, toen de plek waar 

Gods aanwezigheid woonde, werd vernietigd, en ons afvragen hoe we nog steeds gemeenschap kunnen 

hebben met God. Maar deze verzen verzekeren ons, en de mensen in hun tijd, dat onze hoop een tijd is 

die nog moet aanbreken, wanneer de zonde zal verdwijnen en God voor iedereen toegankelijk zal zijn. 

Dus zelfs als we dingen in ons leven verliezen, die ons dichter bij God hebben gebracht, belangrijke dingen 

zoals de Ark van het Verbond, moeten we niet wanhopen of het gevoel hebben dat God altijd ver weg zal 

zijn. Zelfs als de dingen er nu somber uitzien, zullen er op een zekere dag geen barrières meer zijn tussen 

ons en God. 

 

1 Korinthe 13:12 

Nu immers kijken wij door middel van een spiegel in een raadsel, maar dan zullen wij zien van 

aangezicht tot aangezicht. Nu ken ik ten dele, maar dan zal ik kennen, zoals ik zelf gekend ben. 

 

We moeten het dus niet opgeven om op God te vertrouwen en Hem te dienen. Hij is er nog steeds, en zal 

er altijd zijn. Zelfs nu de Ark van het Verbond weg is, zullen de dingen die we voor Hem doen niet 

tevergeefs zijn. Dit brengt ons bij ons volgende deel: 

 

Eten aan de Tafel van God 
 

In onze studie over "de Tafel van het Toonbrood" gaven we aan dat de Tafel onder andere een 

gezamenlijke maaltijd met God symboliseert. We hebben ook gezegd dat de Tafel een symbool is van 

rust, die wordt afgebeeld in de Sjabbat, maar z’n climax bereikt in de rust die we zullen ervaren als we de 

Aanwezigheid van God binnengaan in de komende wereld. Er is nog veel meer over dit onderwerp te 

zeggen. Jesjoea vertelde Zijn discipelen dat ze met Hem aan tafel zouden eten en drinken in Zijn 

Koninkrijk: 

  



 

Lukas 22:24-30 

Er ontstond ook onenigheid onder hen over wie van hen geacht werd de belangrijkste te zijn. En 

Hij zei tegen hen: De koningen van de volken heersen over hen, en wie macht over hen hebben, 

worden weldoeners genoemd. Bij u echter moet dat zo niet zijn, maar de belangrijkste onder u 

moet als de jongste worden en wie leiding geeft als iemand die dient. Want wie is belangrijker: hij 

die aanligt of hij die bedient? Is het niet hij die aanligt? Ik echter ben in uw midden als Iemand 

Die dient. En u bent het die steeds bij Mij gebleven bent in Mijn verzoekingen. En Ik beschik u 

het Koninkrijk, zoals Mijn Vader dat aan Mij beschikt heeft, opdat u eet en drinkt aan Mijn tafel 

in Mijn Koninkrijk en op tronen zit en de twaalf stammen van Israël oordeelt. 

 

Deze maaltijd met Christus wordt ook op andere plaatsen genoemd, waar het het "bruiloftsmaal" wordt 

genoemd. Bijvoorbeeld: 

 

Openbaring 19:6-9 

En ik hoorde zoiets als een geluid van een grote menigte en als een gedruis van vele wateren en 

een geluid als van zware donderslagen: Halleluja, want de Heere, de almachtige God, is Koning 

geworden. Laten wij blij zijn en ons verheugen en Hem de heerlijkheid geven, want de bruiloft 

van het Lam is gekomen en Zijn vrouw heeft zich gereedgemaakt. En het is haar gegeven zich met 

smetteloos en blinkend fijn linnen te kleden, want dit fijne linnen zijn de gerechtigheden van de 

heiligen. En hij zei tegen mij: Schrijf: Zalig zijn zij die geroepen zijn tot het avondmaal van de 

bruiloft van het Lam. En hij zei tegen mij: Dit zijn de waarachtige woorden van God. 

 

Als we de ideeën uit deze twee passages combineren, zien we dat degenen die anderen dienen, de heiligen 

die gekleed zijn in rechtvaardige daden, zullen worden uitgenodigd voor het bruiloftsmaal te eten met 

Christus in Gods Koninkrijk. We kunnen dit punt verder versterken met de volgende passage uit Lukas 

14: 

 

Lukas 14:12-14 

En Hij zei ook tegen hem die Hem uitgenodigd had: Wanneer u een middag- of avondmaaltijd 

houdt, roep dan niet uw vrienden, ook niet uw broers, en niet uw familieleden of rijke buren, opdat 

ook zij u niet op hun beurt terugvragen en het u vergolden wordt. Wanneer u echter een 

feestmaaltijd gereedmaakt, nodig dan armen, verminkten, kreupelen en blinden. En u zult zalig 

zijn, omdat zij niets hebben om u te vergelden. Want het zal u vergolden worden in de opstanding 

van de rechtvaardigen. 

 

Degenen die de armen, kreupelen, kreupelen en blinden voeden - dat wil zeggen, degenen die anderen 

dienen en gekleed zijn in rechtvaardige daden - zullen worden terugbetaald bij de opstanding van de 

rechtvaardigen. Hoe worden ze terugbetaald? Christus zal hen aan Zijn tafel voeden. 

 

Als we denken aan de priesters die brood aten van de Tafel van het Toonbrood, begrijpen we dat dit 

concept daar wordt gesymboliseerd. Als de priesters het brood aten aan de tafel van God, zou dat een 

herinnering zijn aan hun plicht dat ze dienaren zijn van Gods volk. Het was hun taak om anderen te voeden, 

net zoals God hen voedde. Dit is ook een herinnering voor ons vandaag. Net zoals God ons zegent, moeten 

wij anderen ook zegenen. 

  



Deuteronomium 14:28-29 

Om de drie jaar moet u alle tienden van uw opbrengst van dat jaar brengen en opslaan binnen uw 

poorten. Dan kan de Leviet komen – hij heeft immers geen aandeel of erfelijk bezit samen met u 

– en de vreemdeling, de wees en de weduwe die binnen uw poorten zijn, en kunnen zij eten en 

verzadigd worden; opdat de HEERE (JHWH), uw God, u zegent in al het werk dat u doet. 

 

1 Petrus 4:9-10 

Wees gastvrij voor elkaar, zonder morren. Laat ieder de anderen dienen met de genadegave zoals 

hij die ontvangen heeft, als goede beheerders van de veelsoortige genade van God. 

 

Johannes 15:12 

Dit is Mijn gebod: dat u elkaar liefhebt, zoals Ik u liefgehad heb. 

 

We hopen dat je genoten hebt van deze studieserie over de Tabernakel. Er zijn nog steeds veel andere 

symbolieken en lessen in de Tabernakel, maar we hopen dat wat we in deze serie hebben onthuld, 

verhelderend was en je hebben geïnspireerd om verder te gaan in je relatie met God. 

 

 

We hopen dat je van dit onderwijs hebt genoten. En vergeet niet om alles te onderzoeken. 

 

Sjalom, dat Jahweh u mag zegenen in uw wandel in het volledige Woord van God. 

 

Voor meer informatie of andere studies, verwijzen wij je naar onze website www.testeverything.net 
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